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	 	 	 Bernt	Petersen	
	 	 Søvej	1	B	
	 	 	 	 	 																	3520	Farum	

	

	

Årsberetning	2015/2016.	

	

1.	Indledning.	

Denne	beretning	dækker	perioden	19.	marts	2015	til	31.	marts	2016.	

Ved	udgangen	af	2015	var	der	registreret	60	medlemmer	mod	58	året	før.	Det	skal	bemærkes,	at	
medlemmer,	der	har	fået	en	rykker	betragtes	som	udmeldt,	hvis	de	ikke	reagerer	på	denne.	

Der	er	i	perioden	afholdt	10	bestyrelsesmøder	–	7	møder	efter	1.	april	2015	og	til	dato	tre	i	2016.		

De	7	bestyrelsesmedlemmer	og	4	suppleanter	har	varetaget	følgende	funktioner:	

Bernt	Petersen,	formand	

Poul	Lüneborg,	næstformand	og	referent	

Birgit	Nielsen,	kasserer	

John	Ehrbahn,	foreningens	repræsentant	i	det	rekonstruerede	Miljøråd		

Ole	Hesselkilde,	opbygning	af	hjemmeside	

Hanne	Kjærgård	og	Søren	Rasmussen	

Desuden	blev	Marianne	Halberg,	Hans	Båring	Hansen,	Ejnar	Hauberg		og	Lars	Peter	Nyborg	
Hammel	valgt	som	suppleanter	i	den	nævnte	rækkefølge.	Marianne	Halberg	har	varetaget	hvervet	
som	foreningens	repræsentant	i	Kulturelt	Samråd.	Bestyrelsen	modtog	på	sit	første	møde	den	8.	
april	2015	meddelelsen	om	Hans	Båring	Hansens	død	ugen	forinden.	Hans	Båring	Hansen	har	
gennem	en	årrække	været	et	meget	aktivt	,medlem	af	foreningen.	

x	

2.	Medlemsaktiviteter.	

Den	30.	maj	2015	gennemførtes	en	medlemsudflugt	med	et	besøg	på	Kulturværftet	og	
Søfartsmuseet	i	Helsingør.	

9	medlemmer	deltog	–	pris	for	rundvisning	uden	frokost	var	200	kr.	

Bestyrelsen	agter	at	gennemføre	et	lignende	arrangement	i	2016.		
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3.	Medlemshvervning	og	kontingent.	

Bestyrelsen	har	på	flere	af	sine	møder	drøftet,	hvorledes	foreningen	kan	tiltrække	flere	
medlemmer	og	undgå,	at	medlemmer	dropper	ud	af	foreningen	på	grund	af	manglende	
kontingentbetaling.	

Girokortet	til	kontingentbetaling	vil	stadig	blive	uddelt	i	papir	til	alle	medlemmer	som	en	
betalingserindring.	På	generalforsamlingen	i	2014	besluttedes	det,	at	foreninger,	institutioner	og	
virksomheder	med	interesse	for	foreningens	formål	i	fremtiden	også	kan	tegne	medlemskab	med	
samme	status	som	en	fysisk	person	mod	betaling	af	et	årskontingent	svarende	til	satsen	for	et	
ægtepar.	Der	er	fortsat	behov	for,	at	alle	medlemmer	gør	en	indsats	for	at	tegne	nye	medlemmer.		

Endelig	skal	bestyrelsen	erindre	om	beslutningen	om,	at	fremtidige	udgifter	til	
informationsformidling,	hvor	det	skønnes	hensigtsmæssigt,		vil	blive	forsøgt	holdt	nede	ved	at	
benytte	udsendelse	af	henvendelser	til	medlemmerne	pr.	mail.	Medlemmer,	som	ikke	ønsker	at	
modtage	elektronisk	information	fra	foreningen	opfordres	til	at	meddele	dette	til	bestyrelsen	i	
forbindelse	med	kontingentindbetaling.	

	

4.	Bestyrelsens	arbejde.	

Formanden	indledte	beretningsåret	med	at	deltage	i	formandsmødet	den	21.	marts	2015	i	
Landsforeningen	for	Bygnings-	og	Landsskabskultur,	der	blev	stiftet	i	1966	og	i	dag	tæller	mere	end	
100	lokalforeninger.	På	mødet	drøftedes	betydningen	af	at	kommunerne	vedtager	en	
arkitekturpolitik	og	nedsætter	bevaringsrådet.	Den	26.	marts	2015	deltog	Ole	Hesselkilde	og	
formanden	i	mødet	hvor	Kulturministeriets	Arkitekturpris	blev	uddelt	og	hvor	ministeren	
fremlagde	ministeriets	arkitekturpolitiske	oplæg	”Mennesker	i	centrum”	som	har	været	til	stor	
inspiration	for	bestyrelsens	arbejde.		

	
4.1.	Arkitekturpolitik	for	Furesø	kommune.	

Dette	tema	har	i	lighed	med	sidste	beretningsperiode	været	et	punkt	på	alle	10	bestyrelsesmøder	i	
det	forløbne	beretningsår.		

Kommunen	afholdt	på	opfordring	fra	Lokalområdernes	Samvirke	den	18.	april	2015	et	borgermøde	
med	arkitekturpolitik	som	tema.	På	mødet	præsenteredes	kommunens	forslag	til	Arkitektur-	og	
Byrumsstrategi.	Desuden	fik	Bernt	Petersen	og	Anders	Riiber	Høj	lejlighed	til	at	præsentere	den	
arkitekturpolitiske	redegørelse	som	Lokalområdernes	samvirke	offentliggjorde	på	sit	møde	den	20.	
januar	2015.	

Siden	dette	møde	har	bestyrelsen	løbende	drøftet	hvorledes	dette	initiativ	skulle	følges	op.	Et	
oplæg	til	et	kommende	borgermøde	blev	behandlet	på	bestyrelsens	møde	den	20.	januar	2016	og	
efterfølgende	forelagt	for	Lokalområdernes	Samvirke	på	dets	møde	den	27.	januar	2016.	
Ambitionen	er	med	afsæt	i	den	arkitekturpolitiske	redegørelse	at	præsentere	en	overordnet	vision	
for	kommunens	fremtidige	infrastruktur	på	et	kommende	borgermøde.	
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4.2.	Kommunens	arkitektur-	og	Byrumsstrategi.	

Byrådet	vedtog	den	25.	marts	2015	at	udsende	kommunens	forslag	til	Arkitektur-	og	
Byrumsstrategi	i	offentlig	høring.	Vedtagelsen	af	oplægget	var	ikke	mindst	et	resultat	af	
foreningens	anstrengelser	gennem	de	seneste	mange	år	om	at	formå	byrådet	til	at	vedtage	en	
arkitekturpolitik.	Den	5.	maj	2015	afgav	bestyrelsen	et	høringssvar,	hvori	vigtigheden	af	at	
opprioritere	infrastrukturen,	så	vejrum	og	byrum	får	en	identitet	med	beplantninger,	belægninger,	
belysning,	skiltning,	inventar	osv.	indarbejdet	i	en	designmanual.	Det	anførtes	endvidere,	at	en	
arkitekturpolitiks	styrke	ligger	i	dens	forankring	i	konkrete	handlingsplaner,	som	formidler	
kommunens	vision	og	strategiens	principper	om	identitet,	kvalitet	of	funktion.	Planerne	må	
løbende	vurderes	og	revideres,	så	de	kan	indgå	i	kommuneplanen.	

Foreningen	afsluttede	høringssvaret	med	at	give	sin	fulde	støtte	til	forslagene,	i	den	
arkitekturpolitiske	redegørelse	fra	Lokalsamfundenes	Samvirke,	om	nedsættelse	af	et	
arkitekturråd	og	ansættelse	af	en	stadsarkitekt	til	sikring	af	videns-	og	erfaringsopsamling	ved	
implementeringen	af	de,	af	byrådet	fastsatte	arkitekturpolitiske	principper,	for	derved	at	reducere	
kommunens	hidtidige	alt	for	store	behov	for	brug	af	eksterne	konsulenter.	Udvalget	vedrørende	
Miljø,	Plan	og	Teknik	afviste	under	pkt.	72	på	sit	møde	den	11.	juni	2015	disse	forslag.	Det	
fremlagte	forslag	til	kommunens	Arkitektur-	og	Byrumsstrategi	blev	endelig	vedtaget	på	byrådets	
møde	den	24.	juni	2015.	

	

4.3.	Nye	lokalplaner	for	Hareskov	By	og	Kirke	Værløse.	

Byrådet	har	den	30.	september	2015	vedtaget	forslag	til	Lokalplan	116	for	Hareskovby	og	
Kommuneplantillæg	5,	medens	arbejdet	med	den	tilsvarende	revision	af	planen	for	Kirke	Værløse	
lader	vente	på	sig.	Det	bliver	spændende	at	følge	hvorledes	kommunen	agter	at	implementere	
denne	nye	lokalplan	for	Hareskovby,	efter	at	arbejdet	med	denne	revision	af	lokalplanen	har	stået	
på	siden	marts	2013.	

	

4.4.	Ny	lokalplan	for	Farum	Hovedgade.	

Arbejdet	med	denne	lokalplansrevision	har	stået	på	igennem	hele	beretningsåret.	Foreningen	har	
været	repræsenteret	i	den	nedsatte	dialoggruppe,	som	har	afholdt	6	møder.	Foreningen	har	
kunnet	glæde	sig	over,	at	det	er	lykkedes	at	opnå	gehør	for	nødvendigheden	af,	at	der	udarbejdes	
en	samlet	plan	for	hele	Farum	Hovedgade,	inden	der	tages	fat	på	at	løse	udfordringerne	for	
enkelte	strækninger	af	denne.	

Arkitektfirmaet	Gehl	har	været	engageret	til	at	udarbejdet	et	samlet	forslag,	som	har	resulteret	i	
fremlæggelse	og	vedtagelse	af	en	overordnet	plan	på	byrådets	møde	den	27.	januar2016.	Byrådet	
har	udsendt	planen	i	høring	i	en	periode	på	4	uger.	



	

4	
	

Foreningen	agter	i	forbindelse		med	den	offentlige	høring	i	februar	måned	2016	af	projektet		at	
fastholde	ønsket	om,	at	der	etableres	en	rundkørsel	ved	Sejlgården	og	at	Williams	Plads	
opretholdes	som	en	rundkørsel.	Desuden	vil	der	blive	lagt	vægt	på	udarbejdelsen	af	en	
designmanual.	

		
4.5.	Miljørådet.	

Byrådet	vedtog	på	sit	møde	den	25	marts	2015	nye	vedtægter	for	kommunens	Miljøråd.	

8	foreninger,	herunder	Furesø	By	og	Land,	er	i	henhold	til	de	nye	vedtægter	opfordret	til	at	
udpege	en	repræsentant	og	en	stedfortræder.	John	Ehrbahn	og	Bernt	Petersen	har	varetaget	disse	
hverv	i	beretningsperioden.	Det	nye	Miljøråd	består	af	de	8	foreningsrepræsentanter	og	3	
medlemmer	valgt	på	et	årligt	møde.		Rådet	har	på	et	møde	den	15.	september	2015	konstitueret	
sig	med	Ingvar	Frier	fra	Friluftsrådet	som	formand	medens	John	Ehrbahn	blev	valgt	som	næstformand.		

	
4.6	Projekt	”Kulturtorvet”	ved	Farum	Bytorv.	

Foreningen	har	deltaget	i	en	nedsat	projektgruppe,	som	har	holdt	en	række	møder	i	løbet	af	
beretningsåret.	Arbejdet	i	denne	har	resulteret	i,	at	Arkitektfirmaet	Vandkunsten	blev	engageret	
til	at	fremkomme	med	et	forslag,	som	på	afgørende	punkter	nærmer	sig	de	synspunkter,	som	
foreningen	har	fremsat	på	møderne	i	den	nedsatte	arbejdsgruppe.	Det	udarbejdede	projektforslag	
afventer	politisk	behandling.	

	

4.7	Afgivende	høringssvar.	

2015	05	05	Kommunens	Arkitektur-	og	Byrumsstrategi	

2015	06	02	Dispensationssag	vedrørende	tilbygning	Gl.	Hareskovvej	325	

2015	06	03	Dispensationssag	vedrørende	ny	indkørsel	til	Rugmarken	11-13	

2015	06	24	Naturstation	Hjortøgård	

2015	06	08	Supplerende	bemærkninger	til	kommunens	Arkitektur-	og	Byrumsstrategi	

2015	07	30	Bemærkninger	til	sagsfremstillingen	vedrørende	Kulturtorvsprojektet	

2015	08	10	Støtte	til	naboernes	indsigelse	vedrørende	ombygning	på	Birkegården	101	

2015	09	14	Bemærkninger	til	revision	af	Farum	Hovedgade	projektet	

2015	10	13	Forespørgsel	om	fremtidsplanerne	for	Gymnastikhuset	i	Laanshøj	

2016	01	12	Høringssvar	vedr.	Gedevasegård	og	fladsøhus	

2016	02	02	Indsigelse	vedrørende	Bygade	6	i	Kirke	Værløse	
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2016	02	10	Høringssvar	til	lokalplan	124	Bybækgrunden	

2016	02	26	Bemærkninger	til	det	offentliggjorte	helhedsprojekt	for	Farum	Hovedgade	

Foreningen	modtager,	i	henhold	til	en	gammel	aftale	med	kommunens	forvaltning,	løbende	
byggesager	i	høring.	Udover	ovennævnte	sager	som	har	givet	anledning	til	skriftlige	svar,	har	
bestyrelsen	behandlet	10	sådanne	sager,	som	enten	ikke	har	givet	anledning	til	kommentarer,	
eller	hvor	opfattelsen	har	været,	at	det	måtte	være	op	til	den	forening	indenfor	Lokalområdernes	
Samvirke,	som	dækker	området,	som	i	givet	fald	skulle	udtale	sig	i	sagen.	

 

5.	Uddeling	af	diplomer.	

Allerede	på	det	første	bestyrelsesmøde	efter	sidste	års	generalforsamling	påbegyndtes	
indsamlingen	af	forslag	til	hvilke	bygninger,	der	kunne	tænkes	at	komme	i	betragtning	ved	næste	
års	uddeling	af	diplomer.	Denne	del	af	foreningens	virksomhed	hører	til	en	af	foreningens	
mærkesager	siden	stiftelsen	i	1971,	jf.	§	2	nr.	5	i	de	gældende	vedtægter.	

Bestyrelsen	har	forud	for	generalforsamlingen	ultimo	marts	2016	udvalgt	4	kandidater	til	
foreningens	diplom.	Disse	vil	blive	overrakt	på	generalforsamlingen.	

Bestyrelsen	har	i	det	forløbne	år	udarbejdet	en	fortegnelse	over	bygninger,	som	er	tildelt	
foreningens	diplom	siden	2000.	Dette	arbejde	vil	blive	fortsat	i	det	kommende	år	med	registrering	
af	bygninger,	som	forud	for	2000	er	tildelt	diplomer.	Oversigten	vil	blive	lagt	på	Foreningens	
hjemmeside	www.furesoebyogland.dk.	

Afslutningsvis	skal	anføres	at	foreningen	fra	2006	har	tildelt:	

Farum	21,	Stavnsholt	1	
Værløse	6,	Kirke	Værløse	2	(et	diplom	for	2	huse),	Hareskovby	3	og	Laanshøj	3.		

Det	betyder,	at	tildelingerne	af	diplomer	efter	kommunesammenlægningen	pr.	1.	januar	2006	
frem	til	d.d.	fordeler	sig	med	22	i	den	gamle	Farum	kommune	og	med	13	(14)	i	den	gamle	Værløse	
kommune.	Foreningen	har	således	ladet	handling	følge	ord	10	år	efter	navneskiftet	til	Furesø	By	og	
Land	i	2006.	

	

6.	”Fonden	til	Bevaring	af	Gamle	Bygninger	i	Farum”.	

I	beretningsåret	er	denne	fond	dukket	op	fra	historiens	glemsel,	i	forbindelse	med	salg	af	
”Kålundshuset”,	Kålundsvej	29.	

For	at	forstå	relationen	mellem	foreningen	og	denne	fond,	er	der	grund	til	at	erindre	sig	
foreningens	skiftende	navne	gennem	dennes	45-årige	levetid.	

Foreningen	blev	stiftet	den	26.	januar	1971	under	navnet	”Det	Gamle	Farums	Venner”.	
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I	forbindelse	med	25	års	jubilæet	i	1996	rejste	bestyrelsen	på	den	ordinære	generalforsamling	den	
27.	marts	1996	spørgsmålet	om,	hvorvidt	foreningen	havde	udspillet	sin	rolle.	Da	et	flertal	
ønskede	at	videreføre	foreningen,	blev	der	den	30.	maj	1996	afholdt	en	ekstraordinær	
generalforsamling,	hvor	en	bestyrelse	blev	valgt	på	grundlag	af	et	arbejdsprogram,	der	indeholdt	
forslag	om	et	ændret	navn	for	foreningen	for	at	udstrække	dennes	arbejde	til	hele	kommunen.	

På	generalforsamlingen	den	19.	marts	1997	blev	navnet	”Foreningen	Farum	By	og	Land”	godkendt.	
I	forbindelse	med	sammenlægningen	af	Farum	og	Værløse	kommuner	vedtoges	på	
generalforsamlingen	den	23.	marts	2006	bestyrelsens	beretning	med	forslag	om	at	ændre	navnet	
til	”Foreningen	Furesø	By	og	Land”	

Foreningens	bestyrelse	besluttede	den	13.	marts	1974	at	oprette	”Fonden	til	Bevaring	af	Gamle	
Bygninger	i	Farum”.	Den	udnævnte	bestyrelse	for	Fonden	besluttede	i	henhold	til	protokollat	af	
den	3.	december	1991	at	opløse	fonden	med	udgangen	af	1991.	Det	besluttedes	samtidigt,	at	
fondens	formue	skulle	overdrages	til	foreningen.	Denne	omfattede	kontant	værdier	på	13.445,79	
kr.	og	2	pantebreve	på	tilsammen	11.000	kr.	udstedt	til	sikkerhed	for	2	lån.	Et	lån	på	5.000	kr.	var	
ydet	til	Farum	Hovedgade	90.	Det	blev	indfriet	i	1994	og	det	andet	lån	på	6.000	kr.	var	ydet	til	
”Kålundshuset”.	

Udredningen	af	forholdene	omkring	lånet	på	6.000	kr.	i	ejendommen	Kålundsvej	29	krævede	
omkring	årsskiftet	en	betydelig	arbejdsindsats	fra	flere	medlemmer	af	bestyrelsen,	heldigvis	med	
et	positivt	resultat	til	følge.	Som	følge	af	dette	låns	historiske	oprindelse	kan	foreningen,	i	
forbindelse	med	lånets	indfrielse	i	det	kommende	regnskabsår,	registrere	en	indtægt	på	6.000	kr.	
Hermed	er	dette	kapitel	i	foreningens	historie	definitivt	afsluttet.	Den	gamle	fonds	arkivalier	
opbevares	hos	Furesø	Museer	og	Arkiver.		

Det	var	tankerne	bag	denne	fond,	der	senere	var	baggrunden	for,	at	foreningens	formand	i	et	brev	
fra	den	25.	august	1978	opfordrede	Farum	kommune	til	at	oprette	en	kommunal	bevaringsfond.		

	

7.	Furesø	Bevaring.	

Muligheden	for	at	kunne	yde	økonomisk	støtte	til	sikring	af	bevaringsværdige	bygninger,	som	i	dag	
forestås	af	Furesø	Bevaring	–	var	en	af	foreningens	mærkesager	ved	stiftelsen	af	foreningen	i	
1971,	jf.	§	2	nr.	4	i	foreningens	vedtægt	samt	redegørelsen	i	det	foregående	punkt.	Farum	byråd	
vedtog	på	sit	møde	den	12.	oktober	1978	at	oprette	”Farum	Bevaringsfond”.	

Bestyrelsen	for	”Furesø	Bevaring”	overtog	den	26.	juni	2013	formelt	administrationen	af	midlerne	
til	bevaringsarbejdet	i	kommunen.	Byrådet	har	truffet	beslutning	om,	at	der	i	hvert	af	årene	2014-
2017	overføres	100.000	kr.	til	denne	virksomhed.	Arbejdet	med	at	fastlægge	de	administrative	
procedurer	ved	behandlingen	af	låneansøgninger	samt	ved	behandlingen	af	sager	om	lån,	der	skal	
indfries	i	forbindelse	med	ejerskifte	af	ejendomme,	hvortil	der	tidligere	er	ydet	lån,	er	videreført	i	
beretningsperioden.	Det	ser	ud	som	om	disse	forhold	er	ved	at	finde	deres	endelige	form	på	
grundlag	af	erfaringerne,	fra	behandlingen	af	en	række	sager	gennem	de	sidste	par	år.	
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8.	Afslutning	

Vi	vil	gerne	afslutningsvis	takke	for	det	gode	samarbejde,	som	vi	i	årets	løb	har	haft	med	Furesø	
Kommune,	byråd,	politikere	og	forvaltning,	pressen	og	alle	vore	samarbejdspartnere	i	råd	og	
foreninger.	

	

Farum,	marts	2016	

	

Bernt	Petersen,	formand	


